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URUNK MEGKERESZTELKEDÉSE         A év                 1– 4 oldal

Olv.: Iz 42,1-4.6-7 – ApCsel 10,34-38 – Mt 3,13-17
Jézus megkeresztelkedése

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL

 Szentmise bevezetése

Isten hozta a Testvéreket!
Jézus  Krisztus  megkeresztelkedésének ünnepe van ma.  Egy új,  közös  történet  folytatódik
Isten és az ember világában. A keresztségben mi is Istenhez kötöttük az életünket. A múlt
vasárnap  elmélkedtünk  arról,  hogy  odakötözzük  magunkat  az  Istenhez,  ami  nem
megbilincselést jelent, hanem egy bölcs döntést. 

Az élet forrásához tartozni bölcsesség! 
Ünnepeljünk!

Szentbeszéd

Kedves Testvérek! A lelki emberek sokat foglalkoznak ezzel a kérdéssel: Ég és föld hogyan is
tartozik  össze?  Isten  és  ember  közös  története  az  ég  és  föld  kapcsolatát  jelenti.  Jézus
megkeresztelkedése Isten és ember közös történetének az újraindulását fejezi ki.

Megnyílt az ég, Isten hangja hallatszik!
A földön Isten Fia az útjára indul!

Vízkereszt  ünnepén  arról  elmélkedtünk,  hogy  Isten  megmutatta  magát  a  nemzeteknek.
Vízkereszt  -  Epifánia”  azt  jelenti:  Isten  kinyilatkoztatja  magát.  A  nemzetek  képviselői
találkoznak Jézus Krisztussal. Ez az ünnep azt is jelenti, hogy a kapcsolat helyre áll Isten és
ember között. Ez az ünnep folytatódik ma azzal, hogy az ég és a föld egymásra utalt!

Isten és ember közös története újra indul!

A bűnbeesés azt jelentette, hogy bezárult az ég, hogy a paradicsom kapuját becsaptuk magunk
mögött. A mai ünnep újra kinyitja nekünk a lehetőségeket.

Sajátos ez az isteni újrakezdés! 
A megváltásról van szó. Milyen más Isten gondolkodása, stílusa! Isten erre a gondolkodásra,
az ilyenfajta magatartásra akar bennünket rávenni.  

Mennyire más az emberi gondolkodás!
Magyarországon is választásokra készülünk. Miről szól egy választás? Megneveznek valakit,
akit  aztán a propaganda a középpontba állít,  mellé áll  és mindent megtesz azért,  hogy az
emberek egyre többet tudjanak meg - jó esetben - az illetőről. Mögé állnak és abban akarnak
segíteni, hogy aztán elfogadtatva magát, képviselni tudja a közösséget.

Mennyire más az Isten stílusa! 
A mai ünnep arról szól, hogy az Isten miképpen akar képviselni bennünket. Azt hallottuk: „Az
Úr Lelke Rajtam, elküldött, hogy örömhírt vigyek a szegényeknek!” 
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Amikor Isten a mi képviselőnk akar lenni, akkor a Lélekre hivatkozik,
mert a Lélek az, aki éltet!

Az is egészen sajátos, hogy mi az, amit a szent író fontosnak tart. Azt mondja, hogy Jézus a
képviselő nem hangoskodik! 

Arról szól, hogy a megroppant nádat nem töri el,
a pislákoló mécsest nem oltja ki!

A mai ünnep Isten és ember közös történetében  az Istent mutatja meg nekünk! Isten azt
akarja a megváltás művében, hogy az ember ehhez az Istenhez tartozzon! Közös történetünk
Istennel és egymással csak ebben a szellemiségben lehetséges!

Ez az ünnep további rendkívül fontos üzeneteket is hordoz. 
Ehhez  meg  kell  állnunk,  hogy  az  evangéliumi  történetet  is  értelmezzük.  János  és  Jézus
találkozása az Ószövetség beteljesítése és az igazságra való hivatkozás is!

Az evangéliumi történet egyik üzenete
Az ószövetségi gondolkodásban a mosakodás, a vízzel való leöntés arról szól, hogy az ember,
ha Istenhez akar tartozni, akkor meg kell tisztítania magát. Nem a kezét, nem a lábát kell
megmosni,  mint  ahogy  az  ószövetségi  mosakodási  szertartásokban  történt,  ezek  csak
szimbólumok. 

Az ember gondolkodását kell megtisztítani, a lelkét kell megújítani,
ha Istenhez akar tartozni!

Az isteni Lelket kell  az embernek befogadni!  Jézus azt  mondja: Nem azért jöttem, hogy
megszüntessem a törvényt, a prófétákat, hanem hogy beteljesítsem! Utalás a nép számára,
amely népnek Jézus a fia. Ugyanakkor ez még másról is szól.

Az evangéliumi történet másik üzenete
A  következő  szempont,  amikor  Jézus  azt  mondja:  Tegyük  azt,  ami  az  igazság,  ami
igazságos! Az igazság az új gondolkodás szerint, a jézusi gondolkodás szerint – bár ennek is
vannak ószövetségi töredékei – az igaz emberek életét fejezi ki!

Az igaz emberek az Ószövetségben is azok,
akik az Isten akaratát keresik!

Sajnos itt eltévelyedésekkel is szembesülünk. Isten akaratának a megtalálását abban vélték,
hogy a millió előírásnak megfeleljenek. 
Az Újszövetségben ez a kérdés megtisztul! Jézus erre utal a Jánossal való párbeszédben, hogy
be kell teljesedni az igazságnak, vagyis érvényre kell juttatni az Isten akaratát! Igaz ember az,
aki  az  Isten  akaratához  igazodik!  Az  egyetlen  kiutat  jelenti  az  embernek,  hogy  előtérbe
helyezi az Isten akaratát, azaz az akarnok ember a saját akaratát Isten akaratához igazítja!

Isten és ember új történetében ez van a középpontban:
Isten akaratához igazodik az ember!
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Fontos tanítása ennek az evangéliumi szakasznak
Közös történetünk, Isten és ember közös története szempontjából fontos. Olyan erényekkel
szembesülünk, amely erények nélkülözhetetlenek, amely erényeket ugyanakkor az ember nem
biztos, hogy a mindennapjaiban meg tudja jeleníteni. 

Három erényről van itt szó: az engedékenységről, az alázatról és a szolidaritásról

Engedékenység
János  és  Jézus  párbeszédében  arról  hallunk:  János  azt  mondja:  Neked  kellene  engem
megkeresztelni! Minden megfordult. Jézus azt mondja: Hagyd ezt! János enged! Meg volt
győződve az igazáról és mégis enged, mert nem az ő igazsága a fontosabb! 

Kevésszer gondolunk arra,
hogy megújult életünk e nélkül az erény nélkül elgondolhatatlan!

Az engedékenység egyik legfontosabb pillére a békének!

Az engedékenység
a családi békének, egységnek a foglalata!
Látja-e az ember azt, hogy ez mindennél fontosabb, 
mindenképpen ez fontosabb az ő igazánál!

Alázat
János nem ragaszkodik a maga igazához és Jézus is a küldetésre gondol! Nem a személy a
fontos, még csak Ő sem fontos, hanem a feladat, amit be kell teljesíteni. Meg kell jeleníteni
ebben a világban az Istent! 

Az alázat azt jelenti,
hogy nem a személy a fontos, hanem a küldetés,

amire az ember odaszánja az életét!

A mi világunkban 
sokkal többet kellene erre gondolni: 
Mit jelent az, hogy az embernek feladata van! 
Mit jelent az, hogy az ember magáévá teszi azt, amire elhívták! 

Szolidaritás
Ez a legegyértelműbb! Jézus beáll a sorba, ő a bűntelen azok közé, akik a bűneikkel jönnek
Jánoshoz, mert Jézus ki akarja fejezni, hogy ezekkel az emberekkel összetartozik! 

Milyen fontos üzenete van 
ebben a bűnbe keveredett világban Jézusnak! 
Milyen fontos üzenete van 
ebben a bűnnel terhelt világban a keresztény embernek!

Nem azzal foglalkozunk,
hogy egy embernek milyen terhei vannak,

hanem összetartozunk, mert egy család tagjai vagyunk!
Ki tudná megmondani, ki a jó és ki a rossz?

Ennek a mai ünnepnek, Isten és ember új közös történetének ezek az erények nagyon fontos
mozaikjai!  El  kell  gondolkodni  azon,  hogy ma az  emberek nem kíváncsiak a  szavainkra,
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lehet, hogy erre se, amiket én itt próbálok elmondani. Sokkal inkább Istenre kíváncsiak az
emberek. Fülöp apostol kérlelésére gondoljunk, amikor odaáll Jézus elé és azt mondja:

„Uram, mutasd meg nekünk az Atyát és ez elég!”

Ha azt akarjuk, 
hogy ebben a világban jelen legyen az Isten, 
ha azt akarjuk, 
hogy ebben a világban irányt mutasson az Isten akarata, 

akkor igent kell mondani erre a szándékra:
Mutasd meg nekünk az Atyát és ez elég!

Ha meg tudjuk mutatni az Istent 
azáltal, hogy egymást elfogadjuk, 
azáltal, hogy nem magunkat tartjuk fontosnak, 

hanem az Isten művét, 
azáltal, hogy mindenkivel közösséget vállalunk, 

higgyék el, elég! 

Nem szavakra van szükség, hanem tettekre!
Isten és ember közös történetében ez eligazít bennünket!

+  A M E N  +

Imaszándék a Mi Atyánkhoz

Kedves Testvérek!
Akiket  az Isten Lelke vezérel,  azok Isten fiai!  Az emberiség új  történetét  az Isten Lelke
vezeti!  Ebben az imádságban kérjük Isten kegyelmét, hogy ez az igazság érvényre jusson
egyéni életünkben és a világunkban!

Mi Atyánk…

Szentmise befejezése

Kedves Testvérek! A mai ünneppel a karácsonyi ünnepkör lezárul és kezdődik az Egyház
liturgiája szerint az évközi idő. Kérjük Isten segítségét, hogy a mindennapokban váljék életté
karácsony üzenete, vízkereszt igazsága! 

Közös az utunk, Istennel együtt kell haladnunk!

Meg lehet próbálni, próbálgatja a világ, hogy milyen Isten nélkül menni az úton. Attól félek,
hogy azok az utak, amelyek nem tudják elfogadni Isten közelségét, azok nem az élet útjai.
Lehet,  hogy  túl  sokat  beszélünk  Istenről,  talán  többet  kellene  arra  gondolni,  hogy  Istent
hordozzuk és a kapcsolatainkban ismerjük fel az Istent! Ehhez adjon nekünk elegendő lelki
erőt az Úr!

+  Á L D Á S  +
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